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پيامبر اکرم)ص(: 
خردمند را نشاید که جز در سه کار 
بكوش�د: نيكو س�اختن زندگانی، 
گام س�پارى ب�راى رس�تاخيز و 

کاميابی از غيرِحرام. 
»گزیده تحف العقول«

بازیگر نقش همسر حاج کاظم:

 »آژانس شيشه اي« 
با بينش خاص حاتمي كيا ساخته شد

بازیگ�ر »آژانس شيش�ه اي« مي گوی�د پي�ش از »آژانس 
شيش�ه اي« آث�ار ابراهي�م حاتمي کي�ا را با علاق�ه دنبال 
مي کرده و بازي در این فيلم س�ينمایي یك�ي از توفيقاتي 
ب�ود ک�ه در زم�ان دانش�جویي نصيب�ش ش�ده اس�ت. 
به گزارش »جوان« نس��رين نكیس��ا، بازيگر فیلم سینمايي 
»آژانس شیش��ه اي« در گفت وگو با برنامه »م��رد میدان« 
راديو مقاومت گفت: بین��ش و جهان بیني برخي هنرمندان 
تا حدودي متفاوت از اقش��ار مختلف اس��ت و حساس��یت 
موضوعات��ي را كه در جهان وجود دارد بیش��تر و به ش��كل 
ويژه تري درك مي كنند. من پیش از »آژانس شیشه اي« آثار 
ابراهیم حاتمي كیا را با علاقه دنبال مي كردم و بازي در اين 
فیلم سینمايي يكي از توفیقاتي بود كه در زمان دانشجويي 
نصیب من شد و امیدوارم توانسته باشم بخشي از ديني را كه 

به گردنم است، ادا كرده باشم. 
بازيگر نقش »آژانس شیشه اي« عنوان كرد: اگر براي اين فیلم 
اتفاقات خوبي افتاده است، قطعاً به دلیل مساعدت و همكاري 
همه اعض��اي گ��روه و در رأس آن كارگردان بوده اس��ت كه با 

حساسیت كار خود را پیش مي برد. 
»مرد میدان« تا 30دي ماه هر روز ساعت15 روي آنتن راديو 

مقاومت مي رود. 

مصطفي محمدي     ديده بان

 دو غزل از شاعران افغانستاني
براي »سردار دل ها« 
 به خود لرزيده اند 

از اتحادي كه تو آوردي
شاعران افغانستاني اشعار مختلفي درباره شهيد سليماني 
س�روده اند و در تازه تری�ن این اش�عار یك بانوي ش�اعره 
غزلي را س�روده و پيش�كش س�ردار دل ها کرده اس�ت. 
»عاطفه جعفري« شاعر افغانس��تاني غزلي را در سوگ سردار 

دل ها شهید حاج قاسم سلیماني سروده است:
ز شوقت واژه هاي شعر هم جان مي دهد اينجا
به پاي مقدمت جان را به قربان مي دهد اينجا

به خود لرزيده اند از اتحادي كه تو آوردي
مسیر ظلم را نام تو پايان مي دهد اينجا

نگین پادشاهي هیچ چیزي جز شهادت نیست
نگیني كه خدا دست سلیمان مي دهد اينجا

شهادت مكتب ايمان و انسان پروري بوده
كه درس عشق بر طفل دبستان مي دهد اينجا

بساط انتقام سخت از ابلیس آماده ست
بگو اين را به هر ديوي كه جولان مي دهد اينجا
به خون خواهي تو روزي قیامت مي كنیم آري

و شیطان سخت بر خون تو تاوان مي دهد اينجا
         

    ردپاهاي شير مي گوید، وسعت بيشه تا کجا باشد
»حمید تقديمي« از ش��اعران جوان مهاجر افغانستاني نیز به  
مناسبت دومین سالگرد شهادت سپهبد قاسم سلیماني غزلي 

در وصف اين شهید سروده است. 
حسرتي صبح جمعه آمده است، در دلم آتش تو روشن بود

قلب با اين خبر بگو چه كند، قصه  يك انار و سوزن بود
تازه فهمیده ام چه نزديكي، قسمتي از وجود من بودي

بعد از آن انفجار، در خودرو، شعله ور تكه پاره  من بود
تو سلیمان يا كه داوودي، هر گره وا شده به دستانت

آنچه در دست هاي تو موم است، زير دندان دشمن آهن بود
ردپاهاي شیر مي گويد، وسعت بیشه تا كجا باشد

چكمه هاي تو امنیت آورد، حد و مرز قلمرو روشن بود
در سحرگاه جمعه مي پیچد، كربلا عطر آشناي شما

باد سمت حرم به اكلیل ذره هاي تنت مزين بود
برگه هاي مچاله مي خواهند، شعله ها را يكي يكي بكشند
فكر كردن به مرگ صاعقه هم، اشتباه بزرگ خرمن بود

هشتمین خان قصه نامردي است، تیرها مكر و حیله و نیرنگ
چاه كن باز در ته چاه است، خنده اي بر لب تهمتن بود

گر چه نثري به پیش ديوان است، شاعرا، مشق، غرق نقصان است
زيره بردن به سمت كرمان است، چاره  بغض ما نوشتن بود

    شعر

    مصطفي شاه کرمي
دبير جش�نواره مردم�ي فيل�م عمار ب�ا ابراز 
از پيش�رفت هاي بين الملل�ي  خوش�حالي 
فيلمس�ازان عم�اري و اص�رار بر ادام�ه روند 
مطالبه گري انقلابي جشنواره از همكاري نكردن 
بعضي دس�تگاه ها و وی�زا ندادن ب�ه ميهمانان 
خارجي بزرگداش�ت حاج قاس�م گلای�ه کرد. 
او معتقد اس�ت، در ح�وزه جنگ ن�رم و تفكر، 
آنجایي که شعله جمهوري اسلامي خوب گرفته 
»عمار« هس�ت. امس�ال همزمان ب�ا برگزاري 
جشنواره فيلم عمار، اولين دوره از »جشنواره 
علوم انس�اني عم�ار« ني�ز برگ�زار مي گردد. 
نادر طالب زاده، دبیر دوازدهمین جشنواره مردمي 
فیلم عمار در نشست خبري اين رويداد و نخستین 
جش��نواره علوم انس��اني »عمار« كه در حسینیه 
هنر برگزار شد، گفت: از اول انقلاب تا امروز گروه 
عمار بوده اند، يعني جوان��ان پرفكر و پردغدغه به 
اينجا آمده اند. ما امس��ال براي اولین بار گروه هاي 
حرفه اي، تهیه كننده هاي حرفه اي و فیلمبرداران 
كاربلد داريم. بچه هايي داريم كه آثارشان را ديدم 
و به وجد آمدم. آنها را به برنامه خودم دعوت كردم، 
البت��ه برنامه من هم محصول همین عمار اس��ت. 
مش��كل امروز ما اين اس��ت كه نصف دولتمردان 
اين دولت و دولت قبل��ي نمي دانند كه جمهوري 
اسلامي چه چیزي اس��ت و به همین دلیل درگیر 
مسائلي مثل برجام مي شويم. در حوزه جنگ نرم و 
تفكر، آن جايي كه شعله جمهوري اسلامي خوب 

گرفت، عمار بود. 
     برد بين المللي فيلمسازان عمار 

وي با تأكید بر پیشرفت هاي حرفه اي فیلمسازان 
رشديافته در جشنواره عمار اظهار داشت: امروز 
عمار شاهد فیلمي با اس��تانداردهاي »ديپورت« 
است كه يادآور كارهاي رابرت برسون است. اين 
تنها يكي از كارهاست كه برد بین المللي دارد. يكي 
از خصوصیات »عمار« اين است كه هويت انقلاب 
اسلامي در وجودش اس��ت. در وين امروز دعوا بر 
سر اين است كه جمهوري اس��لامي چیست. ما 
برخي جاها در عمار نگهبانان خوبي نبوده ايم كه 
اين هم به خاطر س��ن كم بچه هاست، مثلًا سراغ 
حوزه هاي امنیتي نمي روند، البته س��ال گذشته 
فردي را داشتیم كه فیلم خوبي در حوزه اقتصادي 
ساخت و از صاحبان يك ارگان تماس گرفتند و 
گفتند اين فیلم را پخش نكنید، در حالي كه نقد 
خوبي داشت. در اين قسمت ها فیلم كمي داريم، 

در حالي كه در اين حوزه كارهايي است كه پول 
نامشروع ايجاد شده است. 

طالب زاده بیان كرد: بچه ها بايد دست به جراحي 
بزنند، اما برخ��ي آنها را مي ترس��انند، ما به عمود 
خیمه انقلاب اعتقاد داري��م، بنابراين بايد نقد هم 
بكنیم و اين نیازمند جراحي اس��ت، اين در حالي 
است كه صداوسیما، حوزه هنري و فارابي هیچ كدام 
اين كار را نمي كنند، بنابراين بايد بچه هاي انقلاب 
ضمن حفظ انقلاب اين كار را انج��ام دهند. براي 
رسیدن به انقلاب، 14قرن طول كشیده است، بايد 
نترسیم، اصلًا چه كسي مي خواهد ما را بترساند؟ 
البته الان صدا و س��یماي قوي ت��ري داريم، امید 
زي��ادی داريم تا حرف ه��اي بیش��تري در صدا و 
سیما بزنیم و آزادتر باش��یم. در اين سال ها آنقدر 
حرف روي زمین مانده است كه من گاهي شب ها 

خوابم نمي برد. 
دبیر دوازدهمین جش��نواره مردم��ي فیلم عمار 
ضمن تأكید بر اين نكته كه بايد كارهايي در ابعاد 
بین المللي كنی��م، ادامه داد: همی��ن امروز براي 
بزرگداشت حاج قاسم میهماناني از امريكا دعوت 
كرده ايم ام��ا به آنها وي��زا نمي دهن��د. مي گويند 
كمیته اي در وزارت خارجه هست كه اجازه ورود 
نمي دهد. خب رياكاري هاي دول��ت امريكا را چه 
كس��ي بايد بگويد؟ بايد خود امريكايي ها بگويند، 
اما حالا دو هفته است اين كمیته اجازه نمي دهد. 
اين مسائل باعث مي شود گاهي اوقات شك كنم، 
برخي تحلیل ها نیاز به برنامه س��ازي و فیلمسازي 
دارد، چون به راحتي خرابكاري مي ش��ود. اولین 
اقدام دولت قبلي جلوگیري از برگزاري كنفرانس 
ما بود، دولت فعلي هم همین است. فكر مي كنند ما 
بايد جلوي دهان مان زيپ بكشیم اما عمار دهانش 

را نمي بندد. 
     فقدان عدالت رسانه اي

در ادامه اين نشس��ت س��عید خورش��یدي، عضو 
ش��وراي سیاس��تگذاري عمار با تأكید بر اينكه ما 
از فق��دان عدالت رس��انه اي رنج مي بري��م، اظهار 
داشت: دوازدهمین دوره جشنواره را در شرايطي 
ش��روع مي كنی��م كه اي��ن روي��داد متناس��ب با 
آسیب شناسي ای كه از فضاي سینمايي و رسانه اي 
كش��ور داش��ته اس��ت در جهت رفع نواقص اين 
سیس��تم تلاش مي كند. وضعیت رسانه و سینما 
به گونه اي اس��ت كه بخش��ي از م��ردم و اقدامات 
در سینما و رسانه ديده نمي ش��وند. در حوزه نقد 
درون گفتماني مخاطب��ان را به حل مس��ائل فرا 

مي خوانیم. تلاش مي كنیم اين مسائل ديده شوند. 
از همین جا به اتفاق جديدي كه به بركت اين دوره 
در حال رقم خوردن است، اش��اره مي كنم كه آن 
هم آغاز جشنواره علوم انساني عمار است تا از اين 
ساختار براي حل ساير مسائل و كاستي هايي كه در 

فضاي انقلاب اسلامي است، استفاده كنیم. 
     تولد جشنواره علوم انساني عمار

خورش��یدي ادام��ه داد: اگر ما با آسیب شناس��ي 
فقدان عدالت رسانه اي سراغ عمار مي آيیم، وقتي 
س��راغ نهاد علم هم مي روي��م، مي بینیم آنجا هم 
با چنین ناعدالت��ي ای روبه رو هس��تیم. آنجا هم 
بخشي از ظرفیت جامعه ايراني كمتر مورد توجه 
قرار مي گیرد. اساساً وقتی سابقه جشنواره را نگاه 
مي كنیم، مي بینی��م دلالت ب��ر گردهمايي دارد. 
تلاش كرديم اين حوزه محدود ب��ه فعالان حوزه 
سینما و رسانه نباشد، عمار به محلي براي تعامل 
و تأمل فعالان حوزه انديشه، رسانه و مردم تبديل 
شده اس��ت. ما حالا با تنوعي از تخصص ها و افراد 
روبه رو هستیم. بخشي از اين موضوع ناشي از نگاه 
عمار به سینما بوده كه آن را صنعت و هنر مي ديده 
و تلاش داشته است بخشي از گس��ل ها را مرتفع 
كند، به همین دلیل از دل جشنواره عمار جشنواره 
جديدي تحت عنوان »جشنواره علوم انساني عمار« 
متولد شد. امیدواريم اين مس��یري كه آغاز شده 
است بتواند فضاي جديدي در حوزه علوم انساني و 
اجتماعي ما برقرار كند و بتوانیم در راستاي تحقق 

آرمان ها و اهدافي كه وجود دارد، كمكي كنیم. 
حجت الاس��لام مجتب��ي نامخ��واه، دبی��ر علمي 
جشنواره علوم انساني عمار نیز در رابطه با چگونگي 
شكل گیري و ايده اولیه اين جش��نواره گفت: اگر 
بخواهم ايده جشنواره را توضیح بدهم به سیر عمار 
برمي گردد. 10سال پیش وقتي اين رويداد برگزار 
شد به جشنواره علوم انس��اني هم فكر مي كرديم، 
اين ايده خود را در هیئت داوران نش��ان داد. اين 
جشنواره تنها يك جشنواره صرف نیست، اين به 
اين معنا نیست كه به  دنبال روايت واقعیت نیستیم، 
بلكه جشنواره »عمار« مي خواهد تجربه اي را تبديل 
به يك نهاد منسجم كند. اين جشنواره اهالي علوم 
انساني را دعوت مي كند به مس��ائل عیني بیشتر 
توجه كنند. در هیئت علمي جشنواره علوم انساني 
عمار در خدمت آقايان پارسانیا، شجاعیان و كچويي 
هستیم كه سال ها در حوزه علوم اجتماعي فعالیت 
داشته اند. در ادامه رويدادهايي خواهیم داشت كه 
از اواسط دي شروع مي شود كه ايده جشنواره علوم 

انساني را توضیح مي دهد. 
حمید صالح��ي، دبیر اجراي��ي دوازدهمین دوره 
جشنواره عمار نیز با اشاره به اينكه بالغ بر 3هزار اثر 
به دبیرخانه رسیده است، افزود: امسال جشنواره 
18دي ماه در سالن انديش��ه حوزه هنري برگزار 
مي ش��ود و اختتامیه را هم جمع��ه ۲4دي ماه در 
همین سالن خواهیم داش��ت. از روز 19 تا ۲3دي 
اكران هاي مركزي در سینما فلسطین خواهد بود. 
امسال پاسداشت دو نفر از جبهه انقلاب را خواهیم 
داشت. در افتتاحیه از مرحوم محمد سرور رجايي، 
نويسنده افغانستاني و در اختتامیه هم پاسداشت 
آقاي مسعود جعفري جوزاني را برگزار مي كنیم كه 
خالق آثار ماندگاري چون »ش��یر سنگي« و »در 

چشم باد« است.

گزارش »جوان« از نشست خبري دوازدهمين دوره جشنواره مردمي فيلم عمار

 چالش هاي »عمار« با مسئولان 
براي انقلابي ماندن!

دبير جشنواره عمار: حرف هاي روى زمين مانده زیادى داریم

   فجر

     مستند

اعتراض سازمان »اوج« به جشنواره فيلم فجر

بدون اجازه »مسيح پسر مریم« را دیدند و داستانش را لو دادند
   محمدصادق عابدیني

مصاحبه ه�اي اعضاي هيئ�ت انتخ�اب جش�نواره فيلم فجر 
پيرام�ون داس�تان فيلم »مس�يح پس�ر مری�م« غيرقانوني 
اس�ت و نمای�ش آن ب�راي اف�راد غيرمرتب�ط تخلف اس�ت. 
محسن دريالعل، مدير مركز فیلم و سريال سازمان اوج در نشست 
با اصحاب رس��انه از عملكرد جش��نواره فیلم فجر در رابطه با فیلم 
»مسیح پسر مريم« انتقاد كرد و گفت: ما به حذف فیلم از جشنواره 
انتقادي نداريم، زيرا هر جشنواره اي قواعدي دارد و سلیقه هیئت 
انتخاب اين بوده است، ولي حق خود مي دانیم به ظلمي كه به فیلم 

»مسیح پسر مريم« شده اعتراض كنیم. 
دريالعل با بیان اينكه اظهارت ضد و نقیض اعضاي هیئت انتخاب 
درباره دلايل حذف فیلم »مس��یح پس��ر مريم« عجیب و غريب و 
نشانه بي صداقتي است، گفت: اين رسم امانتداري نیست كه اعضاي 
هیئت انتخاب داستان فیلم را لو دهند، جشنواره ادعا دارد حرفه اي 

است، پس چرا حرفه اي عمل نمي كنند؟!
وي افزود: چندين نفر به من زنگ زده اند كه فیلم مسیح پسر مريم 

را ديده ايم! چگونه و به چه حقي اين فیلم را ديده اند؟
دريالعل ادامه داد: در زم��ان گرفتن پروانه نمايش نیز افراد بي ربط 

تماس مي گرفتند و مي گفتند كه فیلمنامه را خوانده ايم! 
مدير مركز فیلم و سريال اوج با بیان اينكه در اواسط جشنواره فیلم 
فجر، فیلم »مسیح پسر مريم« براي اهالي رسانه اكران خصوصي 
مي شود، گفت: ما پشت محصولمان ايستاده ايم و هیئت انتخاب هم 
پشت تصمیم خود بايستد و بگويد كه چرا كیفیت برخي از فیلم هاي 
بیرون جش��نواره فجر از فیلم هاي داخل جش��نواره بیشتر است. 

دريالعل با تأكید بر اينكه مسیح پس��ر مريم فیلمي خوش ساخت 
و قصه گو است، گفت: كارگردان اين فیلم يك جوان دهه هفتادي 
است كه به عنوان اولین فیلم س��ینمايي خود اين فیلم را با بودجه 
5میلیارد و 700میلیوني ساخته كه بودجه بسیار پايیني است. وي 
در بخشي ديگري از سخنان خود، با انتقاد از سخنان يكي از اعضاي 
هیئت انتخاب جش��نواره فیلم فجر، درباره تصوير غیرواقعي فیلم 
»مسیح پسر مريم«، گفت: مي توانید مستند »قلعه« و عكس هاي 
كاوه گلستان را نگاه و آنها را با تصاوير فیلم مقايسه كنید تا میزان 

مطابقت آن با واقعیت مشخص شود. 
دريالعل با اشاره به تغییر ريل فیلمسازي در سازمان اوج گفت: بناي 
اين سازمان در 10سال گذشته فیلمسازي بوده و تقريباً به صورت 
مداوم در جشنواره فیلم فجر حضور داشته است، ولي اتفاق كرونا 
باعث شد سیاس��ت تولید در اوج تغییر و از سینما به سمت سريال 
شیفت كند. مدير مركز فیلم و سريال سازمان اوج، همچنین از تولید 

30 سريال در اين سازمان خبر داد.

دی�روز 12دي م�اه نخس�تين س�الگرد رحل�ت آی�ت الله 
محمدتق�ي مصباح ی�زدي بود. س�ال 1۳۹۷ خبر س�اخت 
مس�تندى درباره زندگي آی�ت الله مصب�اح، واکنش هاي 
متعددي برانگيخت؛ مس�تندي ک�ه در روزه�اي اخير در 
این س�و و آن س�وي کش�ور اکران مي شود و رس�انه ملي 
ني�ز در ش�بكه هاي مختل�ف خ�ود آن را پخ�ش ک�رد. 
احمد شريف زاده، تهیه كننده و كارگردان مستند »آن زمستان« 
درباره تولید اين اثر به مهر مي گويد: »مرحوم آقاي بهجت وقتي 
از نجف به قم مي آيد يك مدت كوتاهي در را باز مي كند و قريب 
هفت نفر گرد ايشان بودند كه اين هفت نفر عمدتاً فوت كرده اند 
و يك نفرشان فقط در قید حیات است. سرآمد اين تعداد دو سه 
نفر بودند كه يكي از آنها آيت الله مصباح يزدي، ديگري حاج آقا 
حسن پهلواني و آقاي سیدابراهیم خسروشاهي بودند. زماني كه 
آيت الله بهجت فوت كرد، يكي از آقايان كه نه از نظر فلسفي و نه 
حتي سیاسي با مرحوم آيت الله مصباح قرابتي نداشت، به من 
گفت آيت الله بهجت يك محصول داشت آن هم آقاي مصباح 
بود. پرسیدم حاج آقا منظورتان علمي است؟ گفت همه چیز، 
از همان موقع به ذهنم افتاد كه به آقاي مصباح نزديك شوم. ما 
مصاحبه اي هم با آيت الله مصباح درباره آقاي بهجت كرديم كه 

در مستند درباره آقاي بهجت هست.«
به گفته اين مستندساز نمي شود شما در قم زندگي كنید و 
چنین شناخت كوچكي نداشته باشید. من از دوره اصلاحات 
به بعد مسائل را شاهد بودم، به عنوان مثال تحصن طلاب قم 
را يادم اس��ت كه در دفاع از آيت الله مصباح بود. ايام تحصن 
يادم است كه شیراز بودم، دو سه روز رفته بودم به پدر و مادرم 
سر بزنم، وقتي برگشتم ديدم قم به هم ريخته است ولي در 
آن دوران آقاي مصباح هیچ وقت براي من مسئله نبود. آقاي 
مصباح كم كم و شايد بتوان گفت بعد از مستند »آن زمستان« 

برايم جذاب شد. 
وي ادامه مي دهد: بعد از سه سال اگر بگويند اين فیلم را بساز، 
ش��ايد طور ديگري بس��ازم ولي معتقدم »آن زمستان« همه 
جزئیاتش حتي موس��یقي آن حس��اب شده اس��ت. بهتر بود 
موسیقي مي ساختیم ولی به خاطر مسائل مالي نمي توانستیم 
اين كار را انجام دهیم اما با ش��رايط موج��ود بهترين انتخاب 
را كرديم و هر كس��ي هم مي بیند فكر مي كند ما موس��یقي را 
ساخته ايم، البته اين موس��یقي كه انتخاب كرديم از يك گروه 

اسپانیايي بود و اصلًا استفاده نشده بود. 
ب��ه گفت��ه كارگ��ردان مس��تند »آن زمس��تان« از مهم ترين 

س��كانس هاي فیلم صحبت هاي آيت الله مصباح در مورد رأي 
مردم و انتخابات است. سكانسي كه در مورد پارلماني بودن حرف 
مي زند در مستند »آن زمس��تان« وجود دارد كه به رأي مردم 
ارتباط دارد و به نظر مي رسد مهم ترين سكانس اين فیلم از لحاظ 
شناخت آقاي مصباح يزدي و اگر بگويیم فیلم سیاسي است به 
شمار مي رود. آقاي مصباح در اين سكانس مسئله اي را مطرح 
مي كند كه خلاف آنچه در رسانه ها در مورد ايشان مي گويند بیان 
مي شود. مستند »آن زمستان« در يك جلسه به نمايش گذاشته 
ش��د و يكي از نزديك ترين افراد به آقاي مصب��اح به من گفت: 

»آقاي شريف زاده! من اين نظر حاج آقا را نمي دانستم.« 
ش��ريف زاده در ادامه به مصاحبه دو س��اعته اي با پروفسور 
لگنهاوزن در مورد آقاي مصباح اش��اره مي كن��د: »اگر اين 
مصاحبه را گوش دهید، تازه متوجه ش��خصیت آزادانديش 
آقاي مصباح مي ش��ويد. ايش��ان از مس��یحیت جدا شده و 
مسلمان مي شود. جالب آنكه آقاي مصباح به ايشان مي گويد 
فقط از مسیحیت بگويید. پروفسور لگنهاوزن مسائلي را در آن 
مصاحبه مطرح مي كرد كه به وي گفتم: شما درباره چه كسي 
صحبت مي كنید. وي با قهقهه و لهج��ه امريكايي كه دارد، 
گفت: »در مورد مصباح«. به وي گفتم: آقاي مصباح چنین 
شخصیتي ندارد. وي گفت: »نه نه، اين خاطرات واقعي است 
و دارم از خودم نقل مي كنم.« در حالي  كه چنین اظهاراتي 
برخلاف آن چیزی بود كه از آقاي مصباح شنیده ايم. يكي از 
ثمرات مستند سینمايي »آن زمستان« براي من اين بود كه 
به نظر مي رسید اين مستند نگاه متفاوتي به آقاي مصباح ارائه 
مي دهد. همه فرم اين كار از عمد است، يعني هیچ مصاحبه اي 
در آن نیس��ت، چون ما مي خواس��تیم هیچ واسطه اي بین 
ش��ماري مخاطب و آقاي مصباح وجود نداشته باشد. هیچ 
نريشن توضیحي در اين فیلم وجود ندارد و فقط كپشن هاي 

توضیحي مشاهده مي شود.«

     خبر

در دیدار با خانواده شهيد سليماني مطرح شد 

نقل خاطره  رهبر معظم انقلاب از یك کتاب درباره حاج قاسم

 وقتي نوه ش�هيد مغفوري براي عملي در بيمارس�تان بس�تري 
شد، حاج قاسم خودش را به بيمارس�تان رساند. فرزند شهيد به 
حاج قاس�م گفت: »زینب عملش انجام شد. شما بروید« اما حاج 
قاسم به فرزند شهيد مي گوید: »من به جاي بابایت اینجا هستم.« 
مقام معظم رهبري در ديدار با خانواده ش��هید س��ردار سلیماني 
به خاطره اي از حاج قاس��م ك��ه در كتاب »حاج قاس��مي كه من 
مي شناسم« روايت شده بود، اش��اره فرمودند كه حاج قاسم براي 
همراهي با فرزند دوست شهیدش پشت در اتاق عمل بیمارستان 

حضور يافت. 
 رهبر معظم انقلاب هنگام روايت اين خاطره لحظه اي مكث و بغض 
كردند. فارس با توجه به خاطره بغض آلودي كه معظم له در اين ديدار 
مطرح فرمودند، از حجت الاسلام علي شیرازي، نماينده سابق ولي فقیه 
در نیروي قدس و راوی كتاب »حاج قاسمي كه من مي شناسم« درباره 
اين خاطره سوال كرده است تا بیشتر بدانیم كه آن خاطره چه بوده كه 

رهبر معظم انقلاب را چنین محزون كرده است. 

علي شیرازي، روحاني گردان شهید باهنر در اين باره گفت: حاج قاسم 
به خانواده شهدا احترام ويژه اي مي گذاشت و همیشه در ديدارهايش 
به نیكي از شهدا ياد مي كرد و به فرزندان شهدا مي گفت پدران شما 
افتخار اين كشور هستند و ش��ما هم بايد به آنها افتخار كنید. يكي از 
فرماندهان جنگ تحمیلي، مهدي مغفوري اس��ت كه س��ه فرزند به 
نام هاي فاطمه، مريم و مصطفي داشت. مهدي مغفوري در عملیات 
كربلاي4 به شهادت مي رسد. وقتي مهدي شهید مي شود، حاج قاسم 
به منزل شهید مغفوري سر مي زد و همیشه با فرزندان اين شهید تماس 

مي گرفت و جوياي حال آنها بود. 
او ادامه داد: زماني كه مهدي مغفوري به شهادت مي رسد، فاطمه دختر 
او سه ساله بود. پس از سال ها، فاطمه مغفوري با پسر شهید تهامي كه 
خلبان اس��ت، ازدواج كرد و رهبر معظم انقلاب در سفري به كرمان، 
عقد آنها را خواندند. حاصل اين ازدواج دو فرزند به نام هاي حسین و 
زينب اس��ت. يك روز زينب دختر آنها بیمار و در بیمارستان بستري 
مي شود. زينب بايد عمل مي شد. وقتي حاج قاسم از بیماري نوه شهید 
مغفوري مطلع مي شود و مي فهمد كه زينب را براي عمل به بیمارستان 
برده اند، با حسین پورجعفري راهي بیمارستان مي شود. فاطمه دختر 
شهید مغفوري كه حاج قاسم را مي بیند، هم خوشحال مي شود و هم 
متعجب. سردار س��لیماني با وجود همه مشغله هايش در بیمارستان 
حضور مي يابد و حتي وقتي هم كه عمل زينب به خوبي انجام مي شود، 
سردار سلیماني همچنان در بیمارستان حضور دارد. رابطه حاج قاسم 
با فرزندان شهدا، رابطه عمو و پدري بود. گاهي فرزندان شهدا او را عمو 
و گاهي هم بابا خطاب مي كردند، براي همین هم بسیاري از فرزندان 

شهدا پس از شهادت حاج قاسم، مي گفتند ما دوباره يتیم شديم.

»مصباح« واقعي را در مستند »آن زمستان« ببينيد
 کارگردان مستند: از مهم ترین سكانس هاي فيلم، صحبت هاي مرحوم آیت الله مصباح 

در مورد رأي مردم و انتخابات است

      رويداد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامي خبر داد

 دبيرخانه شعر آیيني 
راه اندازي مي شود

وزیر فرهنگ و ارش�اد اس�لامي از راه اندازي دبيرخانه شعر آیيني 
در آینده نزدی�ك خبر داد و گف�ت: با توجه به س�يل علاقه مندان 
اس�تاد مجاهدي که سال هاس�ت از اش�عار، آثار و قلم ایش�ان به 
ش�وق آمده ان�د، از ای�ن رو دبيرخان�ه ش�عر آیين�ي را ب�ا عنوان 
»ش�جره طيب�ه« و ب�ا حض�ور ایش�ان راه ان�دازي خواهي�م کرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي، محمدمهدي اسماعیلي، وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در سوگواره ش��عر فاطمي كه به همت بنیاد فرهنگي- هنري 
رودكي در تالار وحدت برگزار شد، با قدرداني از دست اندركاران برگزاري 
اين س��وگواره گفت: حضور در چنین محافلي آن هم در اين ايام پركار 
براي من يك نیاز شخصي بود و حضور در مجالس معنوي از اين دست را 

به عنوان يك فرصت غنیمت مي دانم. 
اين عضو ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي در ادامه با اش��اره به اينكه نام 
حضرت زهرا)س( بر تارك تشیع، اين انقلاب و همه محبان آن نشسته 
است، بیان كرد: هر زمان مي خواهم در مورد انقلاب اسلامي سخن بگويم، 
از عنوان انقلاب اسلامي »فاطمیه الحدوث و حسیني البقاست« استفاده 
مي كنم، فاطمیه الحدوث است، از اين منظر كه در ايام فاطمیه 1341 

نهضت آغاز شد و در تمام انقلاب رنگ و بوي فاطمي را مي بینیم.


